



HSBA

DIE DUALE BUSINESS SCHOOL
IN HAMBURG

**STUDIENGANGSPEZIFISCHE BESTIMMUNGEN
FÜR DEN WEITERBILDENDEN MASTERSTUDIENGANG
MASTER OF BUSINESS ADMINISTRATION**

***COURSE-SPECIFIC PROVISIONS
FOR THE POSTGRADUATE MASTER'S STUDY PROGRAMME
MASTER OF BUSINESS ADMINISTRATION***

vom 18. September 2024
dated 18 September 2014

Die *Studiengangsspezifischen Bestimmungen* für den Master-Studiengang *Master of Business Administration* wurden vom Hochschulrat am 18.09.2024 durch nachstehende Fassung genehmigt.

The course-specific provisions for the master's study programme in Master of Business Administration was authorised by the university council on 18 September 2024 in the version below.

Maßgeblich ist die deutsche Fassung dieser Studienordnung.
The German version of these provisions shall prevail.

Inhalt / Content

Präambel / <i>Preamble</i>	1
§ 1 Studienziel / <i>Course Objective</i>	2
§ 2 Akademischer Grad / <i>Academic Title</i>	2
§ 3 Studien- und Prüfungsaufbau / <i>Course and Exam Structure</i>	2
§ 4 Studien- und Prüfungsplan / <i>Course and Exam Schedule</i>	4
§ 5 Master-Arbeit, Note der Master-Prüfung / <i>Master's Thesis, Grade for the Master's Exam</i>	5
§ 6 Übergangsregelung / <i>Transitional Arrangements</i>	6
§ 7 Inkrafttreten / <i>Entry Into Force</i>	6

**PRÄAMBEL /
PREAMBLE**

Diese *Studiengangsspezifischen Bestimmungen* ergänzen die *Allgemeine Studien- und Prüfungsordnung für Masterstudiengänge* vom 21.09.2012 in der jeweils geltenden Fassung.

These course-specific provisions supplement the general course and exam regulations for master's study programmes dated 21 September 2012 as amended.

§ 1
STUDIENZIEL /
COURSE OBJECTIVE

- (1) Ziel des weiterbildenden und generalistischen Masterstudiengangs Master of Business Administration ist es, Studierenden das erforderliche Wissen sowie die methodischen und sozialen Kompetenzen zu vermitteln, die für eine überdurchschnittlich erfolgreiche Tätigkeit als angehende Führungskraft in der Wirtschaft – sowohl im Inland als auch im Ausland – erforderlich sind. Ein besonderer Fokus wird dabei auf das strategische und nachhaltige Denken und Handeln der angehenden Führungskräfte gelegt unter Berücksichtigung der wachsenden Komplexität und der sich ändernden Rahmenbedingungen der heutigen globalen Wirtschaft.
- (2) Zur Erreichung des in (1) genannten Zieles vermittelt der praxisbezogene und anwendungsorientierte Studiengang Grundlagen der Betriebswirtschaft und erweitert fachliche Kenntnisse sowie wissenschaftliche Methodenkompetenz und Soft Skills, die während des Bachelorstudiums oder im beruflichen Kontext erworben wurden. Persönliche und sprachliche Kompetenzen und allgemeine berufsbefähigende Fähigkeiten werden im Studienverlauf gefördert, sodass die Studierenden ein individuelles Qualifikationsprofil als angehende Führungskräfte entwickeln und für den beruflichen Erfolg und individuellen Karriereweg in den Unternehmen, insbesondere auf dem deutschen Arbeitsmarkt, anwenden können.

- (1) *The objective of the postgraduate and generalist master's degree programme in Master of Business Administration is to enable and provide students and graduates with the necessary knowledge as well as the methodological and social skills required for above-average success as a prospective manager in industry - both in Germany and abroad. A particular focus is placed on the strategic and sustainable thinking and actions of future managers, taking into account the growing complexity and changing framework conditions of today's global economy.*
- (2) *In order to meet the objective described in (1) above, the practice-oriented and application-oriented degree programme teaches the basics of business administration and expands specialist knowledge as well as scientific methodological competence and soft skills acquired during undergraduate degree programmes or in a professional context. Personal and linguistic competencies and general professional skills are encouraged during the course of study assisting students to develop an individual qualification profile as prospective managers. The graduate uses their profile in their individual career path and to foster their professional success in the business environment especially in the German labour market.*

§ 2
AKADEMISCHER GRAD /
ACADEMIC TITLE

Die bestandene Masterprüfung führt zu einem berufsqualifizierenden Hochschulabschluss, für den der akademische Grad *Master of Business Administration* (MBA) verliehen wird.

The successfully completed master's exam leads to a postgraduate higher education qualification for which the academic title of Master of Business Administration (MBA) is awarded.

§ 3
STUDIEN- UND PRÜFUNGSaufbau /
COURSE AND EXAM STRUCTURE

- (1) Der Masterstudiengang Master of Business Administration umfasst 60 Credit Points (CP) nach dem European Credit Transfer and Accumulation System (ECTS) einschließlich der Masterarbeit und einem Kolloquium. Der MBA-Studiengang wird als Vollzeitstudium mit einer Regelstudienzeit von 12 Monaten oder als Teilzeitstudium (berufsbegleitend) mit einer Regelstudienzeit von 24 Monaten angeboten. In beiden Varianten umfasst der Studiengang 60

CP, von denen 45 CP auf Module und 15 CP auf die Masterarbeit sowie das Kolloquium entfallen. Die Credit Points verteilen sich in den beiden Varianten wie folgt:

- In der Vollzeitvariante (2 Semester) werden dem Studienjahr 60 CP zugeordnet. Dem 1. und 2. Semester sind jeweils 30 CP zugeordnet. Im 2. Semester werden 15 CP durch Module erbracht und 15 CP durch die Anfertigung der Masterarbeit sowie ein Kolloquium.
 - In der Teilzeitvariante (4 Semester) mit einer Regelstudienzeit von 24 Monaten mit insgesamt 4 Semestern werden dem ersten und zweiten Studienjahr jeweils 30 CP zugeordnet. Im zweiten Studienjahr werden 15 CP durch Module erbracht und 15 CP durch die Anfertigung der Masterarbeit sowie ein Kolloquium.
- (2) Der Studiengang setzt sich aus 9 Modulen zusammen, wovon 1 Modul ein Elective ist, um den Studierenden eine Wahlmöglichkeit nach persönlichen Interessen zu geben.
- (1) *The Master of Business Administration programme comprises 60 credit points (CP) in accordance with the European Credit Transfer and Accumulation System (ECTS), including the Master's thesis and a colloquium. The MBA course is offered as a full-time course with a standard period of study of 12 months or as a part-time course with a standard period of study of 24 months. In both versions, the course comprises 60 CP, of which 45 CP are allocated to modules and 15 CP to the Master's thesis and the colloquium. The credit points are distributed as follows in both versions:*
- *The full-time version (two semesters) accounts for 60 CP per academic year. The first and second semesters each carry 30 CP. In the second semester, modules account for 15 CP and the Master's thesis and colloquium carry 15 CP.*
 - *The part-time version (four semesters) with a standard period of study of 24 months with a total of four semesters, 30 CP are allocated to the first and second year of study. In the second year of study, modules account for 15 CP and the Master's thesis and colloquium carry 15 CP.*
- (2) *The degree programme is made up of nine modules, one of these is an elective module to enable students to choose a topic according to their personal interests.*

§ 4

STUDIEN- UND PRÜFUNGSPLAN MBA (VOLLZEIT- UND TEILZEITVARIANTE) COURSE AND EXAM SCHEDULE FULL-TIME AND PART-TIME MBA

**STUDIEN- UND PRÜFUNGSPLAN VOLLZEIT-MBA /
COURSE AND EXAM SCHEDULE FULL-TIME MBA**

Modules	Language	Credits & Workload			Percentage of grade	Examination			S1	S2
Modules		Credits	Total workload	Attendance hours	%	Type	Duration of written exams (mins.)	%	S1	S2
Science and Management Essentials	E	5	125	40	7,78	CE			40	
Strategy and Value-Based Leadership	E	5	125	40	7,78	P			40	
AI and Advanced Analytics	E	5	125	40	7,78	CE			40	
Modern Corporate Finance	E	5	125	40	7,78	WE			40	
Sales and Digital Marketing	E	5	125	40	7,78	TP+P			40	
Agile Organisations and Operations	E	5	125	40	7,78	WE			40	
Global Business and Economics	E	5	125	40	7,78	WE				40
Sustainability and Social Impact	E	5	125	40	7,78	P				40
Subtotal		40	1000	320	62,22				240	80
Electives										
Innovation Lab	E	5	125	40	7,78	P		-		40
Subtotal		5	125	40	7,78				0	40
Total Modules		45	1125	360	70,00				240	120
Thesis		15	375		30,00	T + Coll		70+30		
Total MBA		60	1500	360	100,00				240	120
1 st Semester		30	750	240						
2 nd Semester		30	750	120						

Explanations:										
E = English		CE = Cumulative examination								
S = Semester		P = Presentation								
T = Thesis		TP = Termpaper								
Coll = Colloquium		WE = Written Exam								

**STUDIEN- UND PRÜFUNGSPLAN TEILZEIT-MBA /
COURSE AND EXAM SCHEDULE PART-TIME MBA**

Modules	Language	Credits & Workload			Percentage of grade	Examination			S1	S2	S3	S4
		Credits	Total workload	Attendance hours		Type	Duration of written exams (mins.)	%				
Science and Management Essentials	E	5	125	40	7,78	CP			40			
Strategy and Value-Based Leadership	E	5	125	40	7,78	P					40	
AI and Advanced Analytics	E	5	125	40	7,78	CP			40			
Modern Corporate Finance	E	5	125	40	7,78	WE			40			
Sales and Digital Marketing	E	5	125	40	7,78	TP+P					40	
Agile Organisations and Operations	E	5	125	40	7,78	WE					40	
Global Business and Economics	E	5	125	40	7,78	WE				40		
Sustainability and Social Impact	E	5	125	40	7,78	P				40		
Subtotal		40	1000	320	62,22				120	80	120	0
Electives												
Innovation Lab	E	5	125	40	7,78	P		-		40		
Subtotal		5	125	40	7,78				0	40	0	0
Total Modules		45	1125	360	70,00				120	120	120	0
Thesis		15	375		30,00	T + Coll		70+30				
Total MBA		60	1500	360	100,00				120	120	120	0
1 st Year		30	750	240								
2 nd Year		30	750	120								
Explanations:												
E = English S = Semester T = Thesis Coll = Colloquium CE = Cumulative examination P = Presentation TP = Term paper WE = Written Exam												

§ 5

**MASTERARBEIT, NOTE DER MASTERPRÜFUNG /
MASTER'S THESIS, GRADE FOR THE MASTER'S EXAM**

- (1) Der Masterarbeit mit dem Kolloquium werden 15 CP zugeordnet. Die Note ergibt sich zu 70 % aus der schriftlichen Masterarbeit und zu 30 % aus dem Kolloquium.
 - (2) Die Bearbeitungszeit der Masterarbeit beträgt zwei Monate für Vollzeitstudierende und vier Monate für Teilzeitstudierende. Der schriftliche Teil der Masterarbeit sollte maximal 12.000 Worte umfassen.
 - (3) Die Note der Masterprüfung ergibt sich zu 70 Prozent aus dem mit Credit Points gewichteten Durchschnitt der Modulnoten und zu 30 Prozent aus der Note der Masterarbeit.
- (1) *The Master's thesis with colloquium account for 15 CPs. The written Master's thesis accounts for 70% of the grade and the colloquium for 30%.*

- (2) *The processing time for the Master's thesis is two months for full-time students and four months for part-time students. The written part of the Master's thesis should not exceed 12,000 words.*
- (3) *70% of the grade for the master's exam stems from the credit-weighted average grade for the modules, while 30% is accounted for by the grade for the master's thesis.*

§ 6
ÜBERGANGSREGELUNG /
TRANSITIONAL ARRANGEMENTS

Diese Ordnung gilt erstmals für Studierende, die zum 01.10.2025 in den genannten Studiengang immatrikuliert werden. Zukünftige Änderungen gelten ebenso für ab diesem Datum eingeschriebene Studierende.

These regulations shall apply for the first time to students enrolled in the specified degree programme on 01.10.2025. Future changes will also apply to students enrolled after this date

§ 7
INKRAFTTRETEN /
ENTRY INTO FORCE

Diese Studiengangsspezifischen Bestimmungen treten am Tage nach der Genehmigung durch die Behörde für Wissenschaft, Forschung, Gleichstellung und Bezirke der Freien und Hansestadt Hamburg in Kraft.

These course-specific provisions enter into force on the day after approval by the Behörde für Wissenschaft, Forschung, Gleichstellung und Bezirke der Freien und Hansestadt Hamburg (Hamburg authorities for science and research).

* * * * *